

# réapprendre relearning la rivière the river

This programme is composed of a whole range of projects conceived for the different actors of society. The aim is to develop the awareness of the importance of sustainable and respectful management of rivers and their basins.

"Relearning the river" is born from a long term cooperation and partnership since 1998 between LEVER FABERGER FRANCE and ERN European Rivers Network and its French branch SOS LOIRE VIVANTE.

The main aims of the programme are:

- o the development of an ecological awareness
- o the creation of a network uniting participants coming from different environments
- o the achievement of pilot projects for biodiversity conservation (salmon and other symbolic species and their habitats)
- o the creation of a European programme for an education on water and rivers

The following elements have been already achieved:

- a "River of Words", a pedagogical programme integrating art as a way to knowledge
- b "Big Jump" aims at reconciling people with their rivers in order to gain people's support to the big European restoration effort for rivers and wetlands.
- c "Save the Salmon", an educational as well as an action programme aiming at the conservation of the last wild European salmon
- d "Interactive RiverMap Europe" a project worked out within a partnership with universities. It aims at a popularization of the information and helps the monitoring of all the main European rivers.
- e "RiverNet", an interactive and multilingual webserver for living rivers
- f "Youth River Parliaments" promoting dialogue and democracy. This project is a part of the SEE (Solidarité Eau Europe) Youth Parliament for Water programme.

Ce programme est composé de toute une gamme de projets visant les différents acteurs de la société, de manière à les sensibiliser en faveur d'une gestion durable et respectueuse des fleuves et de leurs bassins.

«Réapprendre la Rivière» est le fruit d'une coopération pluri-annuelle dans le cadre d'un partenariat entre European Rivers Network (ERN), son antenne française SOS LOIRE VIVANTE et LEVER FABERGER France.

Les principaux objectifs du programme sont :

- o le développement de l'écocitoyenneté
- o la mise en réseaux d'acteurs de cultures différentes
- o l'établissement de projets pilotes pour la sauvegarde de la biodiversité à travers des espèces et habitats phares et symboliques
- o le lancement d'un programme européen d'éducation à la rivière et l'Eau.

Plusieurs modules sont en élaboration, d'autres terminés tels que :

- a «Rivières d'images et fleuves de mots», un programme pédagogique intégrant l'art comme vecteur d'accès au savoir qui s'adresse aux futurs citoyens de six à seize ans
- b «Big Jump» ambitionne de réconcilier l'Homme et les fleuves, invite à une rencontre physique avec l'eau et associe les citoyens au grand projet de restauration des milieux aquatiques européens.
- c «Sauvons le Saumon» un programme d'action et de sensibilisation pour sauver les derniers saumons sauvages de l'Europe
- d «RiverMap Europe interactif» un projet en partenariat avec des universités pour faciliter le monitoring et l'accès à l'information vulgarisée, regroupée par grands bassins de rivières européens.
- e «RiverNet», un serveur Web pour des Rivières vivantes, interactif et multilingue. Les nouvelles technologies au service de la diffusion de la connaissance
- f «Parlement des Rivières pour la Jeunesse» qui développe le dialogue et la démocratie. Ce projet est un module du projet global des «Parlements pour la Jeunesse» mis en place par SEE (Solidarité Eau Europe).



european river basins, extract. ERN  
"I kissed the river", IRN the river of words

A COMMON PROJECT OF:



European Rivers Network  
8 Rue Crozatier, F-43 000 Le Puy, France  
phone: ++33 - 471 02 - 08 14 / fax: -60 99  
www.ern.org info@ern.org

LEVER FABERGÉ  
FRANCE

SUPPORTED BY:

